
Zahájení školního roku
Vážení rodiče, milí žáci, doufáme, že jste 
společně prožili pěkné prázdniny a těšíte 
se, až opět začne škola.

Slavnostní zahájení školního roku 
2012/13 se koná v pondělí 3.září 2012 
v 8:00 hodin v budově školy. Tento školní 
rok budeme mít v základní škole 49 žáků.

Organizace bude následující:
I.třída 1.ročník (10 žáků) vyučující PaeDr. Libuše Filipiová
II.třída 2.ročník (11 žáků) + 5.ročník (6 žáků) vyučující Mgr. Jana Smejkalová
III.třída 3.ročník (10 žáků) + 4.ročník (12 žáků) vyučující Mgr. Jiří Pukl
Školní družina kapacita naplněna (25 dětí) p.vychovatelka Helena Musilová

Také v mateřské školce začíná nový školní rok. Kapacita školky je naplněna. K docházce je 
zapsáno 53 dětí a jsou rozděleny do dvou věkově smíšených tříd. 

Učitelky: Mgr. Markéta Růžičková (vedoucí učitelka MŠ)
 Kateřina Blažková
 Jana Kyzlinková
 Kateřina Meluzínová

Těšíme se na Vás a přejeme Vám v novém školním roce mnoho úspěchů!
● Zaměstnanci ZŠ a MŠ Ráječko
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Beseda se seniory ...
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informační měsíčník zdarma

Milé děti, Vážení rodiče.
Přeji Vám všem a hlavně novým prvňáčkům 
mnoho úspěchů v novém školním roce.

Přeji všem dětem , aby jim vstup do nového 
školního roku vyšel co nejlépe a novým prvňáč-
kům, aby se jim v naší škole líbilo.

● Vít Rajtšlégr - starosta obce

Fotosoutěž „NAŠE OBEC RÁJEČKO“ str. 8
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Výpis z Usnesení ze zasedání Rady obce Ráječko 
konaného dne 13.6.2012 
 Rada obce bere na vědomí informaci o  pro-
bíhajících komplexních pozemkových úpra-
vách v katastrálním území Ráječko. 
 Rada obce schvaluje uzavření smlouvy mezi 
Vodárenskou a.s, divize Boskovice a obcí Rá-
ječko, jejíž předmětem je dodávka pitné vody z 
vodovodu pro veřejnou potřebu a odvádění od-
padních vod kanalizací pro veřejnou potřebu . 
Smlouva se týká Sběrného střediska odpadů v 
Ráječku.  Rada obce pověřuje  starostu obce 
podpisem smlouvy.
 Rada obce schvaluje  Smlouvu o poskytnutí 
dotace ve výši 35 000,- Kč z rozpočtu Jihomo-
ravského kraje č. 13328/12/OKH mezi obcí 
Ráječko jako příjemcem a Jihomoravským 
krajem jako poskytovatelem dotace. Předmě-
tem smlouvy je poskytnutí účelové investiční 
fi nanční podpory z rozpočtu poskytovatele 
ve formě dotace na nákup přívěsu za požární 
vozidlo . Rada pověřuje starostu podpisem 
Smlouvy o poskytnutí dotace.
 Rada obce schvaluje Smlouvu o poskyt-
nutí dotace ve výši 90 000,- Kč z rozpočtu Ji-
homoravského kraje   mezi obcí Ráječko jako 
příjemcem a Jihomoravským krajem jako po-
skytovatelem dotace. Předmětem smlouvy je 
poskytnutí účelové neinvestiční fi nanční pod-
pory z rozpočtu poskytovatele ve formě dotace 
na nákup plovoucího čerpadla , výzbroje a vý-
stroje pro SDH. Rada pověřuje starostu podpi-
sem Smlouvy o poskytnutí dotace.

 Rada obce souhlasí s poskytnutím dotace 
z rozpočtu Jihomoravského kraje na výstavbu 
sociálního zařízení na hasičské louce. Výše 
dotace činí 200 000,- Kč. Rada obce  pověřuje 
starostu podpisem smlouvy o poskytnutí dota-
ce.
 Rada obce bere na vědomí  činnost Komi-
se pro  kulturu, sport a volný čas. Rada obce 
schvaluje pořádaní plánovaných akcí projed-
naných na zasedání komise. 
 Rada obce bere na vědomí sdělení k žádos-
ti paní J. M. o  poskytnutí informace, kdo má 
povolení ke vjezdu na účelovou komunikaci na 
ulici Okružní v Ráječku. 
 Rada obce schvaluje žádost manželů K. a 
R. J., majitelů pozemku p.č. 293 a 292 v katas-
trálním území Ráječko o souhlas s provedením 
terénních úprav pozemku p.č. 1797 – historic-
ké polní cesty – z důvodu snadnějšího přístupu  
na jejich pozemky.  Terénní úpravy zahrnují 
vyrovnání terénu v délce cca 21 m a šířce 10 m 
s tím, že na jedné straně bude odebrána naváž-
ka, která zde byla postupem mnoha let ukládá-
na  a pozemek se upraví do mírného sklonu, 
aby byl vhodný pro příjezd menší hospodářské 
techniky.  Rada obce souhlasí s podáním ohlá-
šení stavby – terénních úprav  na pozemku p.č. 
1797 v k.ú. Ráječko ve vlastnictví obce Ráječ-
ko. 
 Rada obce souhlasí  s opravou chodníku ve 
spodní ulici Na Výsluní.

Zprávy z radniceZprávy z radnice

konaného dne 27.6.2012 
 Rada obce schvaluje rozpočtové opatření 
č.6 /2012.
 Rada obce schvaluje rozdělení kladného 
hospodářského výsledku příspěvkové organi-
zace ZŠ a MŠ Ráječko ve výši  53 418,26 Kč, 
takto:  do fondu odměn částku 3 418,26 Kč a 
do rezervního fondu 50 000,- Kč. 
 Rada obce schvaluje  žádost Kynologického 
klubu Ráječko  o poskytnutí fi nančních pro-

středků ve výši 16 651,- Kč na zakoupení ben-
zinové rotační sekačky pro účely pravidelné a 
řádné údržby travnatých ploch v areálu kyno-
logického klubu. Rada obce pověřuje starostu 
podpisem smlouvy o poskytnutí dotace .
 Rada obce schvaluje žádost SDH Ráječko 
o umístění plechové garáže na pozemek p.č. 
22/1 v k.ú. Ráječko ve vlastnictví obce Ráječ-
ko.

 Rada obce schvaluje přijmutí daru - 2 ks 
kompozitní bezpečné branky v celkové hodno-
tě 49 920,- Kč za účelem dovybavení sportovi-
ště od dárce společnosti  E.ON Česká  Repub-
lika . Rada obce schvaluje uzavření darovací 
smlouvy a pověřuje starostu podpisem darova-
cí smlouvy. 
 Rada obce schvaluje  zveřejnění záměru na 
bezúplatný převod pozemků 
katastrální území Ráječko: 
2038/1 ostatní plocha 
 silnice o výměře 141 m2

2038/2 ostatní plocha 
 silnice o výměře 76 m2 
2038/5 ostatní plocha 
 silnice o výměře 56 m2

2038/6 ostatní plocha 
 silnice o výměře 3 m2

2038/8 ostatní plocha 
 silnice o výměře 3743 m2

2038/11 ostatní plocha 
 silnice o výměře 1643 m2

2038/19 ostatní plocha 
 silnice o výměře 2060 m2

2038/21 ostatní plocha 
 silnice o výměře 922 m2

katastrální území Spešov 
605/15 ostatní plocha 
 silnice o výměře 23 m2

605/50 ostatní plocha 
 silnice o výměře 139 m2

605/51 ostatní plocha 
 silnice o výměře 31 m2

268/148 ostatní plocha 
 silnice o výměře 20 m2

nacházející se pod přeložkou silnice II/374 
Rájec- Blansko ( III. etapa ) a přeložkou silnice 
II/374 Rájec – Blansko ( II. etapa) ve vlastnic-
tví Jihomoravského kraje.

konaného dne 9.7.2012 
 Rada obce schvaluje  žádost  pana J. Z., 
Karolín o prodej dříví  v drobném v lokalitě 
Hlinky, v porostu 320 Ad 2,3 v množství 2 prm 
za cenu 120,- Kč/prm. Rada obce pověřuje sta-
rostu podpisem kupní smlouvy o prodeji dříví 
v drobném.
 Rada obce schvaluje podání žádosti o zápis 
změny v údajích vedených v rejstříku škol a 
školských zařízení pro mateřskou  školu, jejíž 
činnost vykonává příspěvková organizace Zá-
kladní škola a Mateřská škola Ráječko, okres 
Blansko, která se týká zvýšení nejvyššího po-
voleného počtu žáků ve škole a v oboru Mateř-
ská škola  z 50 na 53 žáků, a to v mimořádném 
termínu s účinností od 1.9.2012
Rada obce pověřuje ředitele příspěvkové orga-
nizace Základní škola a Mateřská škola Ráječ-
ko, okres Blansko Mgr. Jiřího Pukla k podání 
výše uvedené žádosti ke Krajskému úřadu Ji-
homoravského kraje, odbor školství.
 Rada obce schvaluje uzavření smlouvy mezi 
obcí Ráječko a Jihomoravským krajem o po-
skytnutí účelové neinvestiční dotace ve výši 
37 000,- Kč z rozpočtu Jihomoravského kraje 
v dotačním programu „ Program rozvoje ven-
kova Jihomoravského kraje „ pro rok 2012 na 

úhradu  úroků z úvěru, kterým obec Ráječko 
fi nancovala pořízení nemovitosti –  sportovní 
haly v Ráječku. Rada obce pověřuje starostu 
podpisem smlouvy. 
 Rada obce schvaluje provedení  rozpočtové-
ho opatření č. 7/2012.
 Rada schvaluje zveřejnění záměru na prodej 
části pozemku p.č. 65/5 o výměře cca     50 m2 
v katastrálním území i obci Ráječko ve vlast-
nictví obce Ráječko. 
 Rada obce bere na vědomí  informaci o pří-
pravných akcí na stavbu sociálního zařízení  v 
areálu Hasičská louka.
 Rada obce schvaluje podání žádosti o fi -
nanční podporu z rozpočtových prostředků 
Jihomoravského kraje podle Pravidel pro po-
skytování fi nanční podpory na hospodaření 
v lesích . Jedná se žádost o dotaci na umělou  
obnovu lesa, oplocenku, těžbu a prořezávku ve 
výši 88 480,- Kč. Rada obce pověřuje starostu 
obce podáním žádosti.

● Kateřina Sehnalová - místostarostka
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SBOR DOBROVOLNÝCH HASIČŮ RÁJEČKO
zve všechny občany

v sobotu 15.9.2012

NA 9.ROČNÍK SOUTĚŽE V POŽÁRNÍM ZÁSAHOVÉM ÚTOKU Z VOZIDEL
A PŘÍVĚSNÝCH VOZÍKŮ O PUTOVNÍ POHÁR OBCE RÁJEČKO.

Začátek soutěže ve 13.00 hodin na Hasičské louce.
Na vaši účast se těší hasiči z Ráječka.

Občerstvení zajištěno

 Členové Sport Clubu reprezentovali v sobotu 11.8.2012 obec Ráječko na pátém ročníku cyk-
listického závodu „Vysočanská smyčka“. Závod spočíval v ujetí 100 km na kole na 2,8 km dlou-
hém okruhu ulicemi Vysočan. Nebylo podmínkou ujet celou vzdálenost, ale hlavně se zúčastnit. 
Trochu studené počasí neodradilo celkem 8 ráječkovských účastníků, kteří najeli dohromady 487 
km.

 Sport Club Ráječko dodatečně slavil významné životní jubileum svého dlouholetého člena 
Františka Němce. Ještě jednou mu touto cestou blahopřejeme a děkujeme za všechny krásné 
chvíle, které jsme společně prožili.

Usnesení z 12. zasedání Zastupitelstva obce Ráječko
konaného dne 11.7.2012 
 Zastupitelstvo bere na vědomí zprávu z jed-
nání  rady obce.  

 Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtová 
opatření č. 4,5/2012. 

 Zastupitelstvo obce bere  na vědomí výsled-
ky inventarizace majetku, závazků a pohledá-
vek obce Ráječko a příspěvkové organizace 
obce  ZŠ a MŠ Ráječko k  31.12.2011.

 Zastupitelstvo obce Ráječko schvaluje závě-
rečný účet obce za rok 2011 – celoroční hospo-
daření bez výhrad.

 Zastupitelstvo obce schvaluje  přijetí dotace 
ve výši 200 000,- Kč  z Jihomoravského kraje 
na výstavbu sociálního zařízení na hasičské 
louce.

● Kateřina Sehnalová - místostarostka

Beseda se seniory k prevenci kriminality.
Úterý 11.9. 2012, 17.00 hodin ve Staré škole 

Obec Ráječko ve spolupráci  se Senior klu-
bem Ráječko  a policií ČR  zve všechny občany 
na besedu zaměřenou na ochranu občanů a 
jejich majetku.

Přednáška bude zaměřena na konkrétní ře-
šení životních situací seniorů. Přednášející je 
autorem publikace „Senioři, nedejte se!“ Jed-
ná se o konkrétní popis nekalých praktik, které 
jsou přesným popisem skutečných životních 
událostí a mapují snahy skupiny lidí, kteří se 
zaměřují na zneužívání a mnohdy bohužel ne-
znalost složitých právních ustanovení.

Autor se zaměřuje na praktické rady, niko-
liv na složité právní rozbory a výklady jednotli-
vých zákonů. Cílem besedy  je alespoň částečně 
pomoci snížit riziko ohrožení seniorů ze strany 
jedinců, kteří zneužívají neznalosti zákona a 
dobroty našich seniorů.

Přednášející: Ing. Zdeněk Dufek autor pub-
likace Senioři, nedejte se  a člen pracovní sku-
piny prevence kriminality JMK.

● Vít Rajtšlégr - starosta obce

Z činnosti SC RáječkoZ činnosti SC Ráječko

ZÁBAVNÉ ODPOLEDNE 
MUŽSKÝ SENIOR KLUB A ČČK RÁJEČKO, VE SPOLUPRÁCI S OBCÍ RÁJEČKO
zvou všechny seniorky a seniory z Ráječka na tradiční zábavné odpoledne.

Pátek 28. září v 16 hodin ve Staré škole.
Kulturní program a občerstvení zajištěno, dobrou náladu s sebou.

Za Mužský Senior klub Josef Pešán

Sport Club Ráječko pořádá

v areálu za potokem

„RÁJEČKOVSKOU OLYMPIÁDU“
pro děti a dospělé. 

Akce se uskuteční v sobotu 1. září 2012 od 
13 hodin a bude trvat tři hodiny.

Na děti i dospělé čeká celkem 12 disciplín. 
Podrobné informace zveřejníme v propozi-

cích a na internetových stránkách 
www.scrajecko.cz

Sport Club Ráječko pořádá

v sobotu 22.9.2012
desátý ročník závodu na horských kolech

„MAGORMAN“ 
V 10:00 hod. se startuje závod pro děti a 

ve 12 hod. hlavní závod nonstop 5 hodin a 
jedno kolo na 5,5 km dlouhé trase 

z Ráječka přes Karolín.

Rádi bychom poprosili mládežníky, kteří jezdí odpočívat a posedět do areálu Sport Clubu, aby 
nám při kouření a popíjení netrhali a neřezali ubrusy na stolech u venkovního posezení. Děkujeme.
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Oslavy 80. let založení organizované kopané v Ráječku.
18. srpna 1932 byla na Radnici v Ráječku  doručena žádost 15 zakládajících členů spolku 
Olympia o přidělení pozemku pro výstavbu hřiště pro provozování kopané.

Tímto dnem lze datovat vznik organizova-
né kopané v Ráječku. 11. září toho roku bylo 
již hřiště otevřeno a sehráno první střetnutí. 
Tento den před 80 lety začala slavná historie 
našeho klubu. Vypočítávat všechny slavné 
chvíle by trvalo velmi dlouho. Tak snad jen dvě 
významná data. V roce 1967 – před 45 lety po-
stoupilo  naše mužstvo do krajských soutěží, 
které dodnes neopustilo a v roce 2002 – před 
10 lety jsme postoupili do krajského přeboru. 
A nejenom slavné události, ale lidé – hráči, 
funkcionáři, příznivci – lidé z Ráječka i okolí, 
to je bohatá historie našeho sportovního klu-
bu. Všichni, kteří neváhali přiložit ruku k dílu. 
Nelze je všechny vyjmenovat. Všem patří naše 
poděkování.

V sobotu 23. června 2012 se uskutečnily 
oslavy 80 let založení organizované kopané v 
Ráječku.

Celodenní oslavy proběhly v domácí atmo-
sféře. Odehrály se zápasy všech našich muž-
stev. Zahájili žáci, kteří se utkali s žáky Rájce- 

Jestřebí, následoval zápas dorostu s dorostem 
Rájce, potom přípravka předvedla modelové 
utkání . V druhé polovině dne nastoupily dívky 
proti mužstvu veteránů a v hlavním zápase se 
utkali Ráječkovští odchovanci s krajánky, tedy 
hráči, kteří do Ráječka přišli z jiných obcí. Pře-
stávku mezi zápasy vyplnily svým vystoupením 
děti z oddílu aerobiku.

Výsledky zápasů nebyly důležité, přítomní 
diváci měli možnost vidět v akci celou plejádu 
současných i bývalých hráčů všech věkových 
kategorií od tří do šedesáti let. O přestávce 
hlavního zápasu  byli pamětními listy oceněni 
zasloužilí funkcionáři a bývalí hráči a taká hrá-
či mužstva, které před 10 lety vybojovalo histo-
rický postup do krajského přeboru.   Oslavy se 
vydařily a kdo přišel jistě nelitoval. 

Do dalších let přejeme Olympii vše nejlepší, 
ať se daří práce s mládeží a ať všechna družstva 
těší příznivce co nejlepšími výsledky a samo-
zřejmě dobrou hrou. 

● Výbor SK Olympia Ráječko 
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Radostné cesty za poznáním
Jsme ti, kteří rádi poznávají jiné kraje. Rádi cestujeme za přírodními krásami i památka-
mi vytvořenými lidskou pílí a uměním.

I když mnozí z nás, tělesně postižení i ve 
vyšším věku, rádi cestujeme se svými známý-
mi, dnes již většinou přáteli a společně trávíme 
mnoho příjemných hodin.

Uvítali jsme, když osvědčené organizátorky 
z místní organizace Svazu tělesně postižených 
v Rájci-Jestřebí, paní Mirka Vašíčková a Ma-
rie Hajdamachová  organizovaly dvoudenní 
zájezd do oblasti rakouského Salzburku a ně-
meckého Berchtesgadenu. Obecně byla naše 
cesta nazývána, že pojedeme na tak zvané Orlí 
Hnízdo, blízko dřívějšího sídla Berghoffu ne-
blaze proslulého německého vůdce Hitlera.

Zájezd byl uskutečněn ve dvou dnech, 11. a 
12. června 2012, protože v navštívené oblasti 
bylo mnoho míst, která jsme chtěli zhlédnout, 
organizátoři si vzali poučení, že jednodenní zá-
jezd by byl více únavný a příliš uspěchaný.

Naše cesta započala v pondělí již ve dvě 
hodiny ráno, kdy nás osvědčená dopravní spo-

lečnost svezla a vyjeli jsme směr Znojmo. Zde 
byla první zdravotní přestávka a nastoupila k 
nám naše průvodkyně. Sympatická dáma, kte-
rá nás neúnavně a s vysokou informovaností i 
profesionalitou provázela celou cestu a na ka-
ždém kroku.

S dalšími pravidelnými přestávkami, kde 
se střídali v jízdě i naši dva řidiči, jsme poho-
dlně a podle plánu po cestě dlouhé 500 km, 
dojeli do místa naší první zastávky solného 
dolu SALZBERGWERK u německého města 
Berchstesgaden.

Celá oblast na Rakousko německých hrani-
cích se česky nazývá Solnohradsko a nachází 
se na velkých nalezištích soli, která zde krys-
talizovala v prehistorických dobách po ústupu 
moří.

Prohlídka dolu je pro turisty velmi dobře 
zajišťována. V dohodnutém čase jsme byli při-
jati na vstupu, kde jsme se divili, že nás všech-

ny povinně oblékli do hornického obleku tzv. 
overalu. Lépe pohybliví pomohli s oblékáním 
potřebným a nastoupili jsme na samotnou 
prohlídku posazením se na kládu s držadlem 
několika vozů důlního vláčku.

Samotný důl a těžba soli se provádí v podze-
mí. V několika patrech je mnoho chodeb, zde 
se provádí průzkumné vrty do ložisek soli. Sůl 
se postupně vyplavuje vodou a takto vzniklá 
solanka se potrubím dopravuje až do 18 km 
vzdáleného místa zpracování a produkce čisté 
konzumní soli. Zajímavé byly sešupy mezi jed-
notlivými patry. Sedli jsme do dřevěného kory-
ta, také proto ty hornické pevné obleky, a vzá-
jemně se držíce okolo prsou, po čtyřech jsme 
sjížděli pěkně rychle do hloubky nižšího patra. 
Neobešlo se to bez výskotu žen. Náš hornický 
průvodce na nás jen dohlížel, ale na všech mís-
tech jsme byli informováni česky mluvenými 
informacemi z reproduktorů. V podzemí je i 
solné jezírko s velmi čistou a průhlednou vo-
dou. Přes toto jezírko jsme přejeli na prámu. 
Z podzemí jsme zase vyjeli na kládách vláčku. 
Byla to pěkná a zajímavá prohlídka těžby soli, 
a jako upomínku návštěvy každý dostal malou 
nádobku se solí. 

Kolem poledne jsme již přejížděli k místu 
názvu našeho zájezdu, pod stěnu ORLÍHO 
HNÍZDA. Náš autobus byl vpuštěn jen na 
sběrné parkoviště. Z tohoto parkoviště jsou 
všichni návštěvníci vyváženi místními auto-
busy, silnicí vystavěnou ve stěně hory na par-
koviště u výtahu k samotné vrcholové stavbě. 
Autobusů jezdí celkem šest, vždy tři směrem 
nahoru a tři současně směrem dolů. V polovině 
cesty, na rozšířeném místě, na sebe autobusy 
počkají a míjí se. I jízda na úzké silničce, po 
stěně hory, nad propastí je také zážitkem. Jak 
pro koho.

Celý náš první den byla pro cestování pří-
jemná teplota asi 20°C a oblačno. Do vrcholové 
stavby, která byla postavena jako čajovna pro 
tehdejší pohlaváry a nazývá se KEHLSTEIN-
HAUS nás vyváží rychlovýtah pro 20 osob.

Po našem vyjetí na vrchol jsme byli za-
haleni v mraku a nebylo téměř nic vidět. Ale 
štěstí nás provázelo a po krátké procházce k 
vrcholovému kříži ve výšce 1834 metrů, se 
postupně mraky rozptýlily a před námi se ote-
vřela nádherná panoramata hlubokých údolí, 
vzdálených obzorů alpských vrcholů, 30 km 

vzdáleného Salzburgu i se svojí dominantou, 
vesniček a samot rozesetých po okolních sva-
zích. Byla to pastva pro oči i fotografi cké zá-
běry s koloritem různě vybarvených mraků. 
Ve vrcholových stavbách jsou restaurace pro 
občerstvení potřebných.

Cesta dolů byla zase velmi dobře organi-
zována. Ve stanoveném čase jsme spořádaně 
nastoupili do stěnových autobusů a ty s námi 
v klidu sjely 7 kilometrů, po silničce 4 metry 
široké,  na parkoviště v nadmořské výšce 800 
metrů. Zase krásné a příjemné zážitky.

Náš první den byl završen projížďkou po 
jezeru KÖNIGSSE. Po krátkém přejezdu k 
jezeru, přecházíme k blízkému přístavišti, ces-
tou lemovanou prodejními stánky i s nabídkou  
kvalitních domácích potravin. Jezero Königsse 
je 9 kilometrů dlouhé, až 600 metrů široké. 
Obklopeno je ze tří stran skalními velikány 
převyšujícími 2700 metrů. Nastoupili jsme na 
přepravní loď s kapacitou 80 – 100 osob a vy-
pluli na velmi klidnou a tichou plavbu po jezeře 
s cílem 7 kilometrů vzdáleného malého koste-
líku, který je poutním místem zasvěceným sv. 
Bartoloměji. Plavba je tak tichá, protože již od 
roku 1908 mohou na jezeře plout jen plavidla 
s elektrickým pohonem, nebo samozřejmě 
veslovat. Od okolních skalních stěn nám lodní 
průvodce předvádí mnohonásobnou ozvěnu 
po jeho hře na trubku. 

Proplouváme i místem označeným křížem a 
obrázkem, kde údajně v roce 1680 utonulo 71 
poutníků v náhlé a prudké bouři.

Poutní kostelík je přístupný jen plavbou po 
jezeře. Kostelík je vybaven prostě sakrálními 
památkami. Jinak pěší cesta pro poutníky přes 
okolní hory, by trvala dva dny. Nad klidným 
poutním místem s oddychovými zahradami 
a sady se zvedá impozantní horolezecká stě-
na Watzmann. Tato je známa v horolezeckém 
světě jako výstup náročný a nebezpečný, pro-
tože je dlouhý až 2000 metrů, přes skalní pra-
hy, až do výšky 2 713 metrů. Zahynulo zde již 
více než 100 těch, kteří chtějí překonávat sami 
sebe.

Po klidné procházce, s možnou duševní me-
ditací, jsme se plavbou i krátkou procházkou 
vrátili k našemu autobusu.

Závěrem prvého dne naší cesty byl přejezd 
asi 30 kilometrů do města Salzburk, kde v 
předměstském, útulném hotelu máme uby-

30.09.2012

NAŠE OBEC
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Krkonošské putování
Výbor místní organizace Svazu tělesně postižených v Rájci-Jestřebí pořádá již čtvrtým 
rokem dva rehabilitační pobyty v Krkonoších.

Rodinný pension Horský Dvůr se nachází 
v klidném prostředí Krkonošského národního 
parku. Horské klima, čerstvý vzduch a klid 
vytváří vhodné podmínky pro všechny, kteří 
si chtějí odpočinout, posedět s přáteli a nabrat 

čerstvé síly do dalších dnů. Po celou dobu o nás 
pečoval perfektně sehraný rodinný tým, který 
nám připravoval výbornou domácí stravu a 
vytvářel příjemné prostředí v pensionu. Maji-
telka nás denně informovala o počasí v horách, 

tování většinou  ve dvoulůžkových pokojích. 
Ubytování proběhlo velmi rychle, bez jakékoliv 
administrativy, proto mnozí z nás již mohli po 
20 hod. spokojeně uléhat ve standardně vyba-
vených pokojích.

Druhý den 12. června po vydatné snídani, 
která je jediným společným jídlem na zájezdu, 
přejíždíme do centra města Salzburg na celo-
denní prohlídku.

Město Salzburg je hlavním městem ra-
kouské spolkové země Salcbursko, ale je to 
především turisty velmi navštěvované rodné 
město světově známého hudebního skladatele 
Wolfganga Amadea Mozarta a město s mnoha 
historickými, středověkými stavbami. V roce 
1997 bylo Starému městu propůjčeno označe-
ní Světové kulturní dědictví.

Naše prohlídka města začíná u zámku Mi-
rabel s prohlídkou a procházkou jeho uprave-
ných zahrad. Samotný zámek nechal postavit 
dávný zdejší kardinál pro svoji milenku, která 
prý porodila 15 dětí. Zmíněný kardinál patřil k 
významným budovatelům města a sídlil, jako 
dříve všichni místní kardinálové, v Salzbur-
ském hradu, stavební dominantě nad celým 
městem.

Naše prohlídka je za slunečného počasí s 
příjemnou teplotou. Procházíme město poma-
lou procházkou s dostatečnými přestávkami 
na odpočinek. Vše znovu a velmi pečlivě do-
plňuje svým výkladem naše průvodkyně. Prů-
vodci, kteří doprovázejí skupiny turistů, nema-
jí povolení města tyto služby poskytovat. Mají 
se najímat průvodci místní a tak jsme se i my 
málem dostali do problému s jednou aktivní 
úřednicí, ale vše dobře dopadlo.

Navštívili jsme asi osm významných kos-
telů, kde jsme obdivovali stavební styly od ro-
mánského, přes gotický a barokní, ve kterém je 
postaven i centrální kostel sv. Mikuláše. Odpo-

činek jsme měli i na Mozartově náměstí s pří-
jemným pozorováním projížděk turistických, 
koňmi tažených fi akrů, které vozily i svatební 
dvojice k jejich obřadu.

Závěrem prohlídky jsme vyjeli výtahem do 
kavárenského komplexu s nádhernou vyhlíd-
kou na celé město s protékající řekou Salzach i 
jejími mosty a vždy viditelný hrad.

Pak již následovala pomalá procházka přes 
Getreidegasse, známou historickou ulici s rod-
ným domem W. A. Mozarta.

Velkým kladem celého zájezdu bylo i to, že 
úplně veškeré poplatky, vstupné, výtahy, lodní 
lístek bylo placeno hromadně, paní průvodky-
ní z dříve složené částky v eurech, která bude 
vyúčtována. Bylo to velmi praktické a rychlé 
při všech vstupech.

Náš autobus k návratu, byl přistaven naši-
mi řidiči v dohodnutou dobu, 16 30 hod., na 
odjezdovém místě všech turistických zájez-
dů a my jsme mohli vyrazit k domovu. Město 
Salzburg i celé Rakousko se s námi loučilo stří-
davým deštěm.

Celá cesta domů proběhla zase v klidu se 
zdravotními přestávkami i přestávkami na 
občerstvení. Do cílové stanice Rájec jsme byli 
dopraveni po 22 hodině.

Zájezdu se zúčastnili, v takovém rodinném 
společenství již více známi členi Svazu tělesně 
postižených i z okolních obcí Ráječka, Kuni-
ček, Bořitova, Holešína i jiných míst. 

Takto dobře organizované zájezdy mohou 
pohodlně absolvovat tělesně postižení i dříve 
narození účastníci. Vraceli jsme se domů plni 
dojmů nejen z toho, co jsme viděli, ale také 
spokojeni ze společné doby strávené se svými 
přáteli.

Děkujeme všem a těšíme se na další setkání.               

● Ing. Pavel Sáňka

pomáhala při výběru vhodné trasy na výlety, tr-
pělivě vyhledávala autobusové spoje. Do Well-
nessu, který je přímo v pensionu, jsme chodili 
na rašelinový obklad na krční nebo bederní 
páteř, celotělovou vířivou koupel, masáž zad a 
šíje a solnou jeskyni – vše v ceně pobytu. Kaž-
dý účastník si mohl přikoupit další procedury 
např. infrasaunu, fi nskou saunu, detoxikační 
koupel a různé druhy masáží. Tyto nabízené 
služby ocenili zejména méně pohybliví účast-
níci. 

Každý den začínal rozcvičkou na zdravém 
horském vzduchu. Po snídani se většina z nás 
vydávala na procházky a celodenní túry, každý 
podle svých fyzických a zdravotních možnos-
tí. Navštívili jsme známé turistické chaty v 
Krkonoších – Lyžařská bouda, Výrovka, Luč-
ní bouda, Chalupa na rozcestí, Lesní bouda, 
Špindlerovka, Labská bouda, Portášky, Janovy 
boudy, Pomezní boudy a řadu dalších. Pochut-
návali jsme si na místních specialitách, jako je 
polévka kyselo kulajda či borůvkové knedlíky a 
koláče. Nezapomenutelným zážitkem pro řadu 
z nás byla jízda výletním vláčkem do Pece pod 
Sněžkou, dále na Kolínskou boudu (1117 m. n. 
m.), kde byla krátká zastávka na občerstvení. 
Z Pražské boudy byl úchvatný pohled na Sněž-
ku a na panorámu Krkonoš. Na zpáteční ces-
tě jsme se zastavili v místním uzenářství, kde 
jsme si zakoupili speciality tohoto kraje. Řidič 
vláčku nám celou cestu vyprávěl o zajímavých 
stavbách, o historii i současnosti.

Někteří účastníci se vydali zdolat nejvyšší 
horu Krkonoš – Sněžku (1602 m. n. m.). La-
novkou z Pece pod Sněžkou vyjeli na stanici 
Růžohorka, odtud pěšky na vrchol hory, proto-
že tento úsek lanovka už nejezdí pro veřejnost, 
ale sváží nepotřebný stavební materiál z České 
boudy. Už více než 60 let vozí turisty otevřená 
dvousedačková lanovka na nejvyšší českou 
horu Sněžku. Rychlostí 9 km/ hod. překoná 
dolní část úseku za 11 minut, horní za 13,5 mi-
nuty. Délka dolního úseku je 1560 m a horního 
1967 m.

O lanovce na Sněžku se uvažovalo už po 2. 
světové válce. Výstavba začala v r. 1946, úsek 
na Růžovou horu začal fungovat v lednu, zku-
šební provoz druhé části na Sněžku v prosinci 
1949. První prázdninový den 1950 začal trvalý 

provoz. Lanovka na Sněžku měla své mouchy. 
V horním úseku docházelo při velkém větru 
k námraze, padalo lano z podpěr. Transporta 
Chrudim proto počátkem 60. let změnila umís-
tění či výšku některých podpěr. Ale nepomoh-
lo to… Původně byla lanovka postavena pro 
17letý provoz. Bez větší rekonstrukce jezdila až 
do r. 1980, pak už nesplňovala nové státní nor-
my. Po roce začala opět přepravovat turisty, ale 
jen na chvíli, od r. 1982 po nutných úpravách 
jezdí dodneška. Je to nejstarší provozní lanová 
dráha v České republice. Ročně přepraví okolo 
dvou set tisíc lidí. Nová kabinová lanovka pro 
čtyři pasažéry má fungovat od r. 2014. Za ho-
dinu přepraví stejně lidí jako ta stará, tj. 250, 
což byla podmínka Krkonošského národního 
parku, pojede však dvojnásobnou rychlostí. 
Stará dráha bude fungovat do 1. září 2012. 
Hlavní práce přijdou v r. 2013. Dolní stanice 
se posune blíž k centru Pece, k chatě Lesovna. 
Mezistanice na Růžové hoře a horní stanice na 
Sněžce zůstanou na svých místech. Bourat se 
má ručně, starý materiál bude svážet vrtulník. 
Ten bude později pomáhat i stavbařům. Stavba 
lanovky bude náročná. Převážná část trasy je v 
těžko přístupném terénu, navíc v přísně chrá-
něné oblasti KRNAP.

Dva rehabilitační pobyty uběhly jako voda, 
byl čas k návratu domů. Poslední den jsme si 
koupili borůvky – pokud jsme si je nenasbírali 
sami - a hurá do svých domovů. 

Večírek na rozloučenou věnovala majitel-
ka pensionu promítáním fi lmů o nejstarších 
boudách v Krkonoších provázené poutavým 
vyprávěním ze svého života na horách. Zahráli 
jsme si hru Bingo, která je oblíbená zejména u 
seniorů v Americe.

Všichni účastníci byli s pobytem velmi spo-
kojeni, poznali jsme mnoho zajímavých míst, 
poznali nové přátele a oživili si vzpomínky z 
minulého pobytu. Užili jsme mnoho legrace na 
túrách, při odpočinku i relaxaci. Těšíme se na 
příští rok, kdy si tento pobyt rádi zopakujeme. 
Pro velký zájem máme objednané dva rehabi-
litační pobyty na rok 2013 (červenec). Již nyní 
se můžete přihlásit na výboru místní organiza-
ce Svazu tělesně postižených v Rájci-Jestřebí.

● Mgr. Miroslava Vašíčková
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Rozpis LSPP – stomatologie – ZÁŘÍ 2012
SLUŽBA JE SLOUŽENA OD 08:00 – 12:00 HODIN.
1.9. MUDr. Houdková Blansko, Pražská 1b 731 144 155
2.9. MUDr. Jílková Rájec, Ol. Blažka 145 516 410 786
8.9. MUDr. Klapušová Poliklinika Blansko, Sadová 33 516 488 452
9.9. MUDr. Kovandová Poliklinika Blansko, Sadová 33 516 488 450
15.9. MUDr. Kulhánková Křtiny, Zdrav. středisko 516 439 190
16.9. MUDr. Kupková Poliklinika Blansko, Sadová 33 516 488 457
22.9. MUDr. Láníková Poliklinika Blansko, Sadová 33 516 488 456
23.9. MUDr. Levová Adamov, Smetanovo nám. 327  516 447 606
28.9. MUDr. Nečasová Blansko, ZŠ TGM,  Rodkovského 2 515 157 112
29.9. MUDr. Paulíčková Černá Hora, Zdrav. středisko 725 415 615
30.9. MUDr. Pokorná M. Blansko, Gellhornova 9 516 412 422

Mimo výše uvedenou dobu je služba zajištěna 
v Úrazové nemocnici Brno, Ponávka 6, tel. 545 538 111, 

ve všední dny od 17:00 h. – 07:00 h, o sobotách, nedělích a svátcích 24.00 hodin.

PODLAHÁ SKÉ PRÁCE
PRODEJ A POKLÁDKA PODLAHOVÝCH KRYTIN

Plovoucí podlahy, PVC, Koberce, Vinylové podlahy, Parkety,... 
Vyrovnání, st rkování podklad  
Renovace d ev ných podlah 
Poradenství a zam ení zdarma 

Pavel Jedli ka, Nová 396, Ráje ko 

           Tel: 776 154 480 

               E-mail: pavel.jed@seznam.cz

UPOZORNĚNÍ
ve dnech 8., 9. a 10. září 2012 bude uzavřena silnice č.II/374 v úseku Ráječko - Spešov 

z důvodu opravy vozovky. Všechen provoz na silnici povede přes obec Ráječko.
Děkujeme za pochopení. Správa a údržba silnic Blansko.




